PAGE  
81
J.Agric.&Env.Sci.Alex.Univ.,Egypt                                 Vol.4 (1)2005


INFLUENCE OF POTATO VARIETY ON SOME BIOLOGICAL ASPECTS AND LARVAL HEAD CAPSULE WIDTH OF POTATO TUBER MOTH, 

PHTHORIMAEA OPERCULELLA (ZEIIER)

(LEPIDOPTERA: GELECHIIDAE)
El-Aw, M.A.1; K.A.Draz1; H.E. Omar2; and I.A. Ghazala2

1. Department of Pest control and Environmental Protection, Faculty of Agriculture (Damanhour), Alexandria university.

2. Plant Protection Institute, Agricultural Research Center, Dokki, Cairo, Egypt.

ABSTRACT

The effect of potato varieties on the main biological aspects and larval head capsule width of the potato tuber moth, Phthorimaea operculella, was studied  under laboratory conditions. The averages of larval periods were 15.76, 13.69, and 16.18 days on Diamond, Kara, and Spunta varieties, respectively. The corresponding respective averages of percentages of larval mortality were 34.68, 35.87, and 49.83%. The pupal periods were 6.81, 8.62, and 8.19 days on Diamond, Kara, and Spunta varieties, respectively. No significant differences were found in the pupal mortality, female pupal weights, percentages of adult emergence and the adult sex ratios.

Present results revealed that larvae of Ph. operculella has four instars. The average head capsule width of the 1st larval instar of Kara culture was significantly larger (0.195±0.013mm) than those of Diamond and Spunta cultures (0.156±0.016 and 0.166±0.005 mm) by about 25 and 17.5%, respectively.  The head capsule widths of the 2nd and  3rd larval instars of Kara culture were significantly larger than those of Diamond culture by about 9.16 and 22.5%, respectively. Similarly, among the 4th larval instar, significant difference was found also in head capsule width between larvae fed on Diamond  and Spunta varieties.

الملخص العربى
تأثير صنف البطاطس على بعض الخصائص البيولوجية، وعلى عرض محفظة الرأس فى يرقات فراشة درنات البطاطس

(Zeller) (Lepidoptera: Gelechiidae) Phthorimaea operculella
             محمد عبد القادر العو1 –  خليل عبد الله دراز1 –  حافظ إسماعيل عمر2 –  إيناس احمد غزالة2

                     (1) قسم مكافحة الآفات وحماية البيئة – كلية الزراعة بدمنهور – جامعة الإسكندرية.

                       (2) معهد بحوث وقاية النبات مركز البحوث الزراعية.

     تم دراسة تأثير تربية حشرة فراشة درنات البطاطس Ph. operculella على ثلاثة أصناف بطاطس مختلفة على بعض الخصائص البيولوجية، وعلى عرض محفظة الرأس فى يرقات الحشرة وذلك تحت الظروف المعملية. كان متوسط مدة الطور اليرقى 15.76 و13.69 16.18 يوم لليرقات التى تغذت على أصناف البطاطس دايموند،  كارا، واسبونتا، على الترتيب.  بلغ متوسط النسب المئوية للموت فى اليرقات 34.68 و35.86 و49.83 % فى اليرقات التى تغذت على أصناف البطاطس دايموند،  كارا، واسبونتا، على الترتيب. كان متوسط مدة طور العذراء 6.81 و8.62 و8.19 يوم للعذارى التى نتجت من اليرقات التى تغذت على أصناف البطاطس دايموند،  كارا، واسبونتا، على الترتيب. لم تختلف معنويا النسب المئوية للموت فى العذارى، أوزان العذارى، النسب المئوية لانبثاق الفراشات، ولا النسبة الجنسية للحشرات الكاملة. 

      أظهرت النتائج أن ليرقات حشرة فراشة درنات البطاطس أربعة أعمار يرقية. كان عرض محفظة الرأس ليرقات العمر الأول التى تربت على الصنف كارا (0.195مم) اكبر معنويا منة فى تلك التى تربت على صنفى دايموند واسبونتا (0.156مم و 0.166مم) بحوالى 25 و 17.5 %، على الترتيب. كان عرض محفظة الرأس ليرقات العمرين الثاتى والثالث التى تربت على الصنف كارا اكبر معنويا عنة فى تلك التى تربت على الصنف دايموند بحوالى 22.5 و 9.16 %، على الترتيب. أما  بالنسبة للعمر الرابع فقد وجدت اختلافات معنوية فى عرض محفظة الرأس بين اليرقات التى تغذت على الصنف دايموند وتلك التى تغذت على الصنف اسبونتا. 
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